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Protokół nr 28-13/2016 z  posiedzenia 
Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia  

Rady Miasta Gdańska 
z dnia 13 grudnia 2016 r. 

w Nowym Ratuszu, przy ul. Wały Jagiellońskie 1, w sali nr 007 
 
 
Posiedzenie rozpoczęło się  o godz. 15:00. 
  
Obecność: 
Posiedzenie Komisji odbyło się w 6-osobowym składzie, wg załączonej  
listy obecności, która stanowi załącznik nr 1 do protokołu, było kworum do 
podejmowania prawomocnych decyzji. 
 
Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi załącznik nr 2  
do protokołu. 
 
Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia. 
 
Przewodnicząca Komisji poinformowała, że po ustaleniu porządku posiedzenia do 
zaopiniowania przez Komisję wpłynęły następujące projekty uchwał: 

- zmieniający uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Miasta Gdańska – druk 924, 

- zmieniający uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2016 rok – 
druk 925, 

- w sprawie wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 
2016 – druk 928, 

- zmieniający uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie zasad wynajmowania lokali 
mieszkalnych wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Miasta Gdańska oraz 
zasad udzielania pomocy w wynajęciu lokali w zasobach Towarzystw Budownictwa 
Społecznego – druk 921, 

- zmieniający uchwałę w sprawie określenia zadań, na które przeznaczone będą 
środki z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2016 roku 
– druk 922, 

- w sprawie zwiększenia wysokości pomocy dla osób usamodzielnianych na terenie 
Miasta Gdańska – druk 927, 

- w sprawie Wieloletniego Ramowego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Miasta 
Gdańska na lata 2017-2020 – druk 919, 

- w sprawie Szczegółowego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na rok 
2017 – druk 920, 

- zmieniający uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia „Wieloletniego 
programu współpracy Miasta Gdańska z organizacjami pozarządowymi na lata 2016-
2020” – druk 929.  
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Porządek posiedzenia przedstawiał się następująco: 
 
1. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającego uchwałę w sprawie przyjęcia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – druk 924. 

2. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającego uchwałę w sprawie uchwalenia 
budżetu Miasta Gdańska na 2016 rok – druk 925. 

3. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wykazu wydatków, które nie 
wygasają z upływem roku budżetowego 2016 – druk 928. 

4. Sprawy wniesione przez mieszkańców. 

5. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów  
w podwyższonym kapitale zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta 
Gdańska działającej pod firmą Gdańskie Towarzystwo Budownictwa 
Społecznego Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku – 
druk 915. 

6. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającego uchwałę Rady Miasta Gdańska  
w sprawie zasad wynajmowania lokali mieszkalnych wchodzących w skład 
mieszkaniowego zasobu Miasta Gdańska oraz zasad udzielania pomocy  
w wynajęciu lokali w zasobach Towarzystw Budownictwa Społecznego –  
druk 921. 

7. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającego uchwałę w sprawie określenia 
zadań, na które przeznaczone będą środki z Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2016 roku – druk 922. 

8. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zwiększenia wysokości pomocy dla 
osób usamodzielnianych na terenie Miasta Gdańska – druk 927. 

9. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie Wieloletniego Ramowego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na lata 2017-2020 – druk 919. 

10. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie Szczegółowego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na rok 2017 – druk 920. 

11. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającego uchwałę Rady Miasta 
Gdańska w sprawie przyjęcia „Wieloletniego programu współpracy Miasta 
Gdańska z organizacjami pozarządowymi na lata 2016-2020” – druk 929.  

12. Podsumowanie działań aktywizujących w MOPR (spółdzielnia socjalna, 
Sitowie, współpraca z PUP i WUP). 

13. Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 
 
Porządek posiedzenia przyjęto jednogłośnie 5 głosami „za”.  
 
Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 
 

PUNKT 1 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającego uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – druk 924. 



3 
 

Oryginał projektu uchwały druk 924 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 14 grudnia 2016 r.  
 
Pani Agnieszka Trojanowska – Z-ca Dyrektora Wydziału Budżetu Miasta  
i Podatków poinformowała czego dotyczą zmiany, w związku z tym, iż nie 
obejmują one zakresu działania Komisji, zapytała o potrzebę szczegółowego 
omówienia zmian. 
 
Przewodnicząca Komisji zaproponowała odstąpienie od opiniowania. 
 
Nie było sprzeciwu wobec powyższego. Komisja przystąpiła do głosowania nad 
odstąpieniem od opiniowania projektu uchwały gdyż proponowane zmiany nie 
dotyczą zakresu działania Komisji.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” – odstąpiła od opiniowania projektu 
uchwały. 
 
OPINIA  Nr 28-13/116/50/201 - załącznik nr 4 do protokołu.  
 

 
PUNKT 2 

Opiniowanie projektu uchwały zmieniającego uchwałę w sprawie uchwalenia 
budżetu Miasta Gdańska na 2016 rok – druk 925. 

Oryginał projektu uchwały druk 925 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 14 grudnia 2016 r.  
 
Pani Agnieszka Trojanowska – Z-ca Dyrektora Wydziału Budżetu Miasta  
i Podatków zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem w zakresie 
działania Komisji. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zapytała o kwotę 30 tys. zł 
przeznaczoną na domy pomocy społecznej. 
 
Pani Agnieszka Trojanowska – Z-ca Dyrektora Wydziału Budżetu Miasta  
i Podatków poinformowała, że jest to refundacja kosztów wynagrodzenia. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad przyjęciem 
przedmiotowego stanowiska.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – 4 głosami „za” przy 0 „przeciw” i 2 „wstrzymujących się” - pozytywnie 
zaopiniowała projekt uchwały w zakresie działania Komisji. 
 
OPINIA  Nr 28-13/117/51/2016 – załącznik nr 5 do protokołu.  
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PUNKT 3 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wykazu wydatków, które nie wygasają  
z upływem roku budżetowego 2016 – druk 928. 

 
Oryginał projektu uchwały druk 928 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 14 grudnia 2016 r.  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji zapytał o kwotę 448 tys. zł 
przeznaczoną na modernizacje w obiektach oświatowych oraz o zawartą informację 
nt. przeprowadzonej próbnej ewakuacji przez straż pożarną. w związku z brakiem 
zapisu o placówce, zapytał czy dotyczy to jednej ze szkół i której.   
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
powiedziała, że informacja zostanie uzupełniona. Kwota pochodzi z Budżetu 
Obywatelskiego. 
 
Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
zasugerowała, ze może to być kwestia budowy boisk przy liceum nr 20, na które 
przeznaczono około 470 tys. zł, co wyczerpuje cały budżet dzielnicy Piecki-Migowo. 
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
potwierdziła, że może to dotyczyć tego liceum. 
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji poinformował, że był współautorem 
jednej z uchwał dotyczącej środków niewykorzystanych w ramach Budżetu 
Obywatelskiego - są Rady Dzielnic, które straciły duże środki finansowe. Zapytał  
o możliwości prawne dotyczące przygotowania uchwały, która pozwoliłaby na  
nie przekazywanie niewykorzystanych środków z Budżetu Obywatelskiego  
i wykorzystanie ich na potrzeby Rady Dzielnicy z zastrzeżeniem wykorzystania 
środków tylko na inwestycje i remonty. 
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
odpowiedziała, że do tej pory niewykorzystane środki były dołączane do puli 
miejskiej. Zadania z 2016 roku zostały nie wykonane z różnych przyczyn, tak jak to, 
że wykonawca nie mógł wykonać modernizacji boiska, ponieważ straż pożarna 
wykonywała ćwiczenia. Zadania z 2016 roku mogą być finansowane i realizowane 
do 30 czerwca 2017 roku. W kwestii Budżetu Obywatelskiego 2017, to zasady są 
takie same jak w poprzednich latach, tj. nierozdysponowana kwota w ramach 
dzielnic przeznaczona została na ogólno miejskie, a zdarza się po przeprowadzeniu 
przetargów, ze często kwoty są wyższe, w związku z czym stara się odnajdywać 
uzupełnienie brakujących środków.   
 
Radna Beata Dunajewska - Przewodnicząca Komisji zwróciła uwagę, że 
niewykorzystane środki finansowe Rad Dzielnic mogą wynikać z przeszacowania 
projektów zgłaszanych do Budżetu Obywatelskiego.  



5 
 

 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji wyraził swoją opinie na temat 
wadliwości metody głosowania oraz wyników Budżetu polegającej na tym, że Rada 
Dzielnicy powinna mieć możliwość dysponowania niewykorzystanymi środkami 
pozyskanymi w ramach Budżetu Obywatelskiego. Powiedział, że warto dać tę 
szansę radnym dzielnic. 
 
Radna Beata Dunajewska - Przewodnicząca Komisji poruszyła kwestię częstego 
braku środków na realizację wybranych projektów Budżetu Obywatelskiego  
i związanego z tym problemu uzyskania potrzebnego finansowania.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji powiedział, że wybór tańszego 
projektu jest nie wykorzystaniem możliwości dla danego projektu. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad przyjęciem 
przedmiotowego stanowiska.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 28-13/118/52/2016 – załącznik nr 6 do protokołu.  
 
 

PUNKT 4 
Sprawy wniesione przez mieszkańców. 

 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji poinformowała o otrzymaniu 
wiadomości e-mail od pani Marzeny Kolmer Radnej Dzielnicy Letnica z propozycją 
zorganizowania w Gdańsku akcji pn. „PierWsi w Polsce” mającej na celu pobicie 
Rekordu Guinnessa w samobadaniu piersi. W Warszawie była podejmowana próba 
pobicia tego rekordu, która się nie powiodła. Aby pobić rekord w Gdańsku 
potrzebnych było by 2791 gdańszczanek. Ze względu na szczytny charakter akcji 
zasługuje ona na uwagę. Zaproponowała przekazanie sprawy pani Izabeli 
Chorzelskiej - Zastępcy Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego. 
 
Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziały Rozwoju Społecznego 
powiedziała, że skontaktuje się w powyższej sprawie z Ośrodkiem Promocji 
Zdrowia. 
 
Nie było więcej spraw wniesionych przez mieszkańców. Przystąpiono  
do obradowania kolejnego punktu w porządku posiedzenia. 

 
 

PUNKT 5 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów  
w podwyższonym kapitale zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta 
Gdańska działającej pod firmą Gdańskie Towarzystwo Budownictwa Społecznego 
Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku – druk 915. 
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Oryginał projektu uchwały druk 915 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 14 grudnia 2016 r.  
 
Pani Ewa Jarowicz – Przedstawiciel Wydziału Polityki Gospodarczej zreferowała 
projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zapytała czy znana jest już 
lokalizacja Centrum Aktywności Lokalnej. 
 
Pani Ewa Jarowicz – Przedstawiciel Wydziału Polityki Gospodarczej 
odpowiedziała, że lokalizacja miała by się mieścić w budynku przy ul Wadowickiej.  
 
Radny Przemysław Ryś – Wiceprzewodniczący Komisji zapytał czy cała kwota  
7 mln zł ma być przeznaczona z budżetu miasta oraz zapytał o koszt utrzymania. 
 
Pani Ewa Jarowicz – Przedstawiciel Wydziału Polityki Gospodarczej powiedziała, 
że 1,5 mln zł wydatkuje GTBS, ewentualnie weźmie ona kredyt. Koszt utrzymania 
zależy od tego, co będzie się mieściło w budynku.   
 
Radny Przemysław Ryś – Wiceprzewodniczący Komisji zapytał o technologię 
budowy oraz o powierzchnię budynku. 
 
Pani Ewa Jarowicz – Przedstawiciel Wydziału Polityki Gospodarczej 
poinformowała, że budowa będzie tradycyjna, natomiast powierzchnia ma wynosić 
1170 m kw. 
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji poruszył kwestie niezbyt niskiego 
czynszu w TBS-ie. Powiedział, że TBS było oparte o drogie kredyty. TBS miało być 
tanim budownictwem mieszkaniowym. 
 
Pani Ewa Jarowicz – Przedstawiciel Wydziału Polityki Gospodarczej powiedziała, 
że czynsz w TBS wynosi maksymalnie 12 zł za m kw. i nie jest to wysoka kwota  
w TBS-ach. TBS budowało w oparciu o tanie kredyty, stąd atrakcyjność mieszkań. 
TBS-y przeznaczone są dla mieszkańców średniozamożnych, dla młodych 
małżeństw. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad przyjęciem 
przedmiotowego stanowiska.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 28-13/119/53/2016 – załącznik nr 7 do protokołu.  

 
 

PUNKT 6 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającego uchwałę Rady Miasta Gdańska  
w sprawie zasad wynajmowania lokali mieszkalnych wchodzących w skład 
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mieszkaniowego zasobu Miasta Gdańska oraz zasad udzielania pomocy  
w wynajęciu lokali w zasobach Towarzystw Budownictwa Społecznego –  
druk 921. 

 

Oryginał projektu uchwały druk 921 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 14 grudnia 2016 r.  
 

Pani Barbara Majewska – Z-ca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 
zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 

Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji wyraziła swoje poparcie dla 
proponowanych zmian, w szczególności w kwestii osób, które na skutek zdarzeń 
losowych straciły swoje mieszkania lub są ofiarami przemocy Poparła zmianę 
kryterium dochodowego, ponieważ zdarzało się, że kwota 1 zł potrafiła przesądzić 
o przyznaniu mieszkania.  
 

Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji poruszył kwestie nowych nazw, 
terminów, przy czym poprosił o podanie różnicy pomiędzy mieszkaniem chronionym 
a mieszkaniem wspomaganym.   
 

Pani Barbara Majewska – Z-ca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 
odpowiedziała, że pomiędzy mieszkaniem wspomaganym i chronionym jest 
niewielka różnica. W przypadku tamtego ma się do czynienia  z zakwaterowaniem 
na podstawie decyzji administracyjnej i dotyczy to osób, które wymagają ciągłego 
wsparcia. Zapewnia to MOPR lub organizacje pozarządowe. W mieszkaniu 
wspomaganym jest również kontrakt socjalny, a także mieszkanie jest w dyspozycji 
danej jednostki. W mieszkaniu ze wsparciem różnica jest taka, że mieszkanie jest 
komunalne, nazywa się „ze wsparciem”, ma pewne zasady zamieszkania, ale 
umowa najmu zawarta jest z Gdańskim Zarządem Nieruchomości Komunalnych. 
Dodatkowo będzie wspierany w zakresie asystenta, pomocy w rozwiązywaniu 
trudnych problemów, „przyuczanie” do normalnego funkcjonowania, tj. nauka 
regulowania należnościami, poruszanie się po urzędach, znalezienie pracy. Asystent 
będzie towarzyszył rodzinie tak długo, jak będzie ona tego potrzebowała. 
Mieszkania wspomagane najczęściej są przyznawane prawie dożywotnio. 
 

Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji poruszył kwestie wpłacania wadium 
oraz zapytał z jakich zasobów są wydzielane mieszkania. 
 
Pani Barbara Majewska – Z-ca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 
odpowiedziała, że mieszkania wspomagane są w MOPR, natomiast mieszkania ze 
wsparciem wydzielane są z zasobu gminy, gdzie mają obowiązywać zasady jak  
w zasobie gminy, tj. stawki czynszu  maja być nie wyższe niż obowiązujące.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji zapytał czy mieszkania będą również 
wydzielane z zasobów TBS, a także kto będzie ponosił koszty partycypacji. 
 
Pani Barbara Majewska – Z-ca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 
potwierdziła, że mieszkania również mogą pochodzić z zasobów TBS, aczkolwiek 
nie na zasadach TBS, nie będzie tu obowiązku wpłaty w partycypacji. Miasto 
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natomiast partycypuje w budowie, uzyskuje dofinansowanie z funduszu dopłat na 
realizację, ale zgodnie z ustawą o popieraniu budownictwa socjalnego jest taka 
zasada by mieszkania dofinansowane z funduszu dopłat muszą być przez TBS 
wynajęte gminie, która wynajmuje lokale na zasadach, jakie obowiązują w zasobie 
komunalnym.  
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad przyjęciem 
przedmiotowego stanowiska.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 28-13/120/54/2016 – załącznik nr 8 do protokołu.  
 

 
PUNKT 7 

Opiniowanie projektu uchwały zmieniającego uchwałę w sprawie określenia 
zadań, na które przeznaczone będą środki z Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2016 roku – druk 922. 

 
Oryginał projektu uchwały druk 922 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 14 grudnia 2016 r.  
 
Pani Marlena Jasnoch – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji zauważył, że fakt możliwości 
zatrzymania środków finansowych, a ich niewykorzystanie mogłoby zostać uznane 
za niegospodarność. wyraził swoje poparcie dla projektu uchwały. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad przyjęciem 
przedmiotowego stanowiska.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 28-13/121/55/2016 – załącznik nr 9 do protokołu.  
 

 
PUNKT 8 

Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zwiększenia wysokości pomocy dla 
osób usamodzielnianych na terenie Miasta Gdańska – druk 927. 
Oryginał projektu uchwały druk 927 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 14 grudnia 2016 r.  
 
Pani Anna Sobota – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
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Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. Nie było pytań. Komisja przystąpiła do 
głosowania nad przyjęciem przedmiotowego stanowiska.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 28-13/122/56/2016 – załącznik nr 10 do protokołu.  
 

 
PUNKT 9 

Opiniowanie projektu uchwały w sprawie Wieloletniego Ramowego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na lata 2017-2020 – druk 919. 

 
Oryginał projektu uchwały druk 919 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 14 grudnia 2016 r.  
 
Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. Nie było pytań. Komisja przystąpiła  
do głosowania nad przyjęciem przedmiotowego stanowiska.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 28-13/123/56/2016 – załącznik nr 11 do protokołu. 
 

 
PUNKT 10 

Opiniowanie projektu uchwały w sprawie Szczegółowego Programu Profilaktyki  
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii  
dla Gminy Miasta Gdańska na rok 2017 – druk 920. 

 
Oryginał projektu uchwały druk 920 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 14 grudnia 2016 r.  
 
Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zapytała o statystyki 
zawierające informacje dotyczące procentowego ujęcia ilości środków finansowych 
przekazanych placówkom zdrowotnym oraz organizacjom pozarządowym. 
 
W odpowiedzi na pytanie Przewodniczącej Komisji, członkowie Komisji otrzymali 
informację stanowiącą załącznik nr 11a do protokołu. 
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Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
poinformowała, że nowe zadania przewidywane w 2017 roku są związane z kwestią 
utrzymania oraz kontynuacji rozpoczętego pilotażu dotyczącego dostępności 
alkomatów, w szczególności w Dzielnicy Przeróbka. Będzie to nie tylko kwestia 
kalibracji, ale również zakup alkotestów, gdyż na Przeróbce nie znaleziono 
odpowiedniego miejsca dla stacjonarnego alkomatu. Natomiast doszło do 
porozumienia z jednym z właścicieli sklepu czynnego do godziny 24, gdzie będzie 
możliwość pobrania z kasy bezpłatnego żetonu do alkomatu i pobrania alko testu, 
co ograniczy również szybkie wyczerpanie zasobnika alkomatu. kolejne środki 
przeznaczone są na zbadania problemu nadużywania alkoholu przez osoby 
niepełnosprawne intelektualnie, ponieważ na dzień dzisiejszy nie ma tego typu 
programów. organizacje pozarządowe zajmujące się osobami niepełnosprawnymi 
intelektualnie wskazują na problem uzależnienia od alkoholu czy też jego 
nadużywania przez niektóre osoby. przeprowadzenie powyższych badań umożliwi 
prowadzenie profilaktyki dostosowanej do używanego języka, percepcji. Kolejna 
rzeczą jest przeznaczenie środków na rodziców dzieci, które również nadużywają 
alkoholu, przeznaczenie środków na pilotażowy program dla osób dorosłych, 
pracowniczy. kolejne to zadania związane z FAS, a także profilaktyka z zakresie 
problemów narkotykowych oraz szkolenia personelu medycznego z zakresu krótkiej 
interwencji.   
 

Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zapytała o termin otwarcia 
pogotowia socjalnego oraz termin rozpoczęcia pilotażowego programu dotyczącego 
alkomatu w Dzielnicy Przeróbka, a także czy działania obejmują również kwestie 
uzależnień seniorów. 
 

Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
odpowiedziała, że 30 grudnia br. ma zostać formalnie przekazany budynek 
pogotowia socjalnego do zasobów Gdańskiego Zarządu Nieruchomości 
Komunalnych. w kwestii uzależnień seniorów, to planuje się przeprowadzenie 
badań dla grupy 50+. Natomiast w GCPU trwa procedura zakupu alkomatu i jak 
urządzenia zostaną zakupione nastąpi ich montaż, być może uda się to wykonać 
przed Świętami Bożego Narodzenia.  
 

Radny Andrzej Kowalczys – członek Komisji zapytał o konsultacje projektu 
programu. 
 

Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
odpowiedziała, że program był konsultowany z Unijną Komisją Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych, Gdańską Radą Działalności Pożytku Publicznego, 
zespołem koordynacyjnym programu operacyjnego zdrowie i sport. Jest on również 
dostępny na stronie internetowej Miasta Gdańska, do dnia jutrzejszego można 
wnosić uwagi. Brak jest negatywnych uwag. 
  
Radny Andrzej Kowalczys – członek Komisji przypomniał, że w ubiegłym roku 
apelował o możliwość zwiększenia środków finansowych dla organizacji 
pozarządowych realizujących alternatywne programy profilaktyczne  w ramach 
konkursów ofert. 
 
Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
powiedziała, że należy się przychylić do stanowiska PARP oraz Narodowego 
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Programu Zdrowia wskazującego, ze priorytet powinien być postawiony dla 
programów rekomendowanych. Biorąc powyższe stanowiska pod uwagę przede 
wszystkim przeznacza się środki na działania rekomendowane.    
 
Radny Andrzej Kowalczys – członek Komisji poinformował, że zagłosuje za 
projektem uchwały, jednakże zwrócił uwagę skierowaną do koordynatorów oraz 
głównych wykonawców programu na to, że zawarte proporcje GCPU, WRS, poradni 
psychologiczno-pedagogicznych w stosunku do organizacji pozarządowych są duże. 
Zaapelował, by organizacje pozarządowe były głównymi realizatorami zadań.  
 
Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
poinformowała, że koordynatorem zadania zawsze będzie jednostka miejska, 
ponieważ dotyczy to przypisanego budżetu.    
 
Pani Joanna Buchholc – przedstawiciel Wydziału Rozwoju Społecznego 
poinformowała, że bardzo dużo organizacji pozarządowych jest realizatorami 
zadań, które obejmuje program. W stosunku do roku ubiegłego jest ich więcej.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zapytała czy część zadań jest 
też realizowana oraz finansowana w ramach Programu współpracy z organizacjami 
pozarządowymi. 
 
Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
potwierdziła powyższe jednocześnie informując, że są one również finansowane ze 
środków miejskich.    
 
Radny Andrzej Kowalczys – członek Komisji zauważył, że w poprzednich latach 
dobrym zwyczajem było to, że podczas przedstawiania projektu uchwały byli 
obecni byli również przedstawiciele Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych. Zaproponował zaproszenie w przyszłym roku przewodniczącego 
komisji na jedno z posiedzeń.  
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji zaproponował, by w przyszłym roku 
zmienić godzinę prac zespołu nad programem, co umożliwiłoby również radnym 
branie w nich udziału. Zwrócił uwagę na potrzebę pokazania środków 
przeznaczonych na podstawowe zadania, a także porównanie ich z zeszłorocznym 
budżetem. Zapytał o kwotę przeznaczoną na podnoszenie kompetencji 
realizatorów, partnerów programów w zakresie profilaktyki i rozwiązywania 
problemów alkoholowych, ponieważ nie jest on w stanie zorientować się gdzie 
znajdują się te środki. 
 
Pani Joanna Buchholc – przedstawiciel Wydziału Rozwoju Społecznego 
powiedziała, że szkolenia są organizowane przez GCPU w ramach statutowych 
zadań.  
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji zawnioskował, w ramach interpelacji, 
o przedłożenie informacji dotyczącej aktualnej sytuacji Gdańskiego Centrum 
Profilaktyki Uzależnień z rozbiciem na poszczególnych pracowników 
merytorycznych oraz pracowników obsługi finansowej. Zwrócił uwagę na duży 
wzrost kwoty w  budżecie podstawowym.  
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Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
poinformowała, że jest to związane ze zwiększeniem etatów, natomiast 
zwiększenie dodatkowych środków ma związek z realizacją programów, tj. młodość 
bez procentów, kieruj bez procentów, edukacja publiczna, a także materiały 
edukacyjno-informacyjne. edukacja publiczna związana jest również z zakupem 
samochodu.  
 
Pani Joanna Buchholc – przedstawiciel Wydziału Rozwoju Społecznego 
powiedziała, że miasto zależy na tym, by kampanie były dynamiczne, nowoczesne  
i przynosiły pożądane efekty, a także by zwiększyć zainteresowanie. Powyższe ma 
związek z uwagami, które były wnoszone przez radnych. 
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji ponownie porosił o przygotowanie 
informacji dotyczącej GCPU. Zapytał o szczegóły zakupu samochodu. 
 
Pani Joanna Buchholc – przedstawiciel Wydziału Rozwoju Społecznego 
odpowiedziała, że trwa procedura przetargowa.  
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji zapytał o kwotę 220 tys. zł. 
 
Pani Joanna Buchholc – przedstawiciel Wydziału Rozwoju Społecznego 
odpowiedziała, że powyższe środki maja być przeznaczone na warsztaty  
w szkołach, szkolenia dla rodziców, a także punkty mobilne w miejscach, w których 
brak jest dostępnej pomocy. Jest to koszt wszystkich materiałów, wyposażenia, 
obsługi, paliwa na cały rok. głównym koordynatorem jest Gdańskie Centrum 
Profilaktyki Uzależnień, Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
oraz Ośrodek Promocji Zdrowia. 
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji zwrócił uwagę na powtarzanie się 
informacji dotyczącej szkoleń. 
 
Pani Joanna Buchholc – przedstawiciel Wydziału Rozwoju Społecznego 
powiedziała, że każde szkolenie skoncentrowane jest na przygotowaniu 
specjalistów do prowadzenia terapii i diagnostyki FAS. Ponadto zaplanowano dużą 
kwotę na uruchomienie działań dotyczących podejmowania przez lekarzy 
podstawowej opieki zdrowotnej krótkiej interwencji, czego wcześniej nie było. 
szkolenia dotyczą również rodziców, jak i dzieci. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji poprosiła by jeszcze przed 
sesją uzupełnić przekazane dane w tabeli o dokładniejsze informacje.  
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji zapytał o szczegółowe badania 
społeczne. 
 
Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
odpowiedziała, że dotyczy to kwestii starszych osób prowadzących aktywny tryb 
życia, ale również popadających w uzależnienia.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji zapytał czy dla lekarzy rodzinnych 
planowane zmiany mają być w ramach dodatkowej pracy. 
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Pani Joanna Buchholc – przedstawiciel Wydziału Rozwoju Społecznego 
powiedziała, że zadania mają być uruchomione poprzez ustawę o zdrowiu 
publicznym, ma to też polegać na zasadach współpracy.  
 
Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego dodała, 
że ustawa o zdrowiu publicznym oraz narodowy program zdrowia obliguje do  
w przypadku większości zleceń organizacjom pozarządowym oraz podmiotom 
leczniczym stosowanie trybu opisanego w ustawie o zdrowiu publicznym, co 
powoduje wprowadzenie nowego systemu konkursowego, który obejmuje również 
odwołania.  
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji poprosił o szczegółowe rozpisanie 
przeznaczenia kwoty 220 tys. zł. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad przyjęciem 
przedmiotowego stanowiska.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 28-13/124/57/2016 – załącznik nr 12 do protokołu.  
 
Uzupełnienie informacji o środkach finansowych zaplanowanych w ramach 
Szczegółowego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na rok 2017 stanowi 
załącznik nr 12a do protokołu.  

 
 

PUNKT 11 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającego uchwałę Rady Miasta Gdańska  
w sprawie przyjęcia „Wieloletniego programu współpracy Miasta Gdańska  
z organizacjami pozarządowymi na lata 2016-2020” – druk 929.  

 
Oryginał projektu uchwały druk 929 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 14 grudnia 2016 r.  
 
Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. Nie było pytań. Komisja przystąpiła do 
głosowania nad przyjęciem przedmiotowego stanowiska.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – 4 głosami „za” przy 0 „przeciw” i 2 „wstrzymujących się” - pozytywnie 
zaopiniowała projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 28-13/125/58/2016 – załącznik nr 13 do protokołu.  
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PUNKT 12 
Podsumowanie działań aktywizujących w MOPR (spółdzielnia socjalna, Sitowie, 
współpraca z PUP i WUP). 

 
Pani Ewa Wołczak – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie oraz 
pani Paulina Dziekan - Kierownik Zespołu Ekonomii Społecznej i Współpracy  
z NGO w Miejskim Ośrodku Pomocy Rodzinie wspólnie przedstawiły informację 
stanowiącą załącznik nr 14 do protokołu. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji zwrócił uwagę na używanie 
angielskiego sformułowania skrótu „GPS”. Wyraził swoją opinię, składając 
jednocześnie propozycję, co do korzystania z polskiego nazewnictwa dla Gotowość 
Praca Samodzielność, tj. używając oznaczenia o polskim brzmieniu - GPS. Zapytał  
o współpracę z Powiatowym Urzędem Pracy, w tym zatrudnianie osób 
niepełnosprawnych. 
 
Pani Ewa Wołczak - Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie  
Stosowanie skrótu GPS jest symbolem urządzenia wskazującego drogę, kierunek,  
a także doprowadzenie do celu. Natomiast w kwestii współpracy z Urzędem Pracy, 
odbyły się rozmowy, podczas których ustalono utworzenie zespołu pracującego nad 
tym, jak ma wyglądać współpraca MOPR i PUP oraz jakie zastosować narzędzia. 
 
Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego powiedział, że 
rodziny osób niepełnosprawnych często nie są gotowe na to, by pozwolić na pracę 
osobom niepełnosprawnym. Wyraził swoją opinię co do tego, że może to polegać na 
większej współpracy z rodziną, która ma się odbywać wspólnie z urzędem pracy.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji poprosiła panią Katarzynę 
Litwin o przedstawienie przygotowanej prezentacji dotyczącej Gdańskiej 
Spółdzielni Socjalnej. 
 
Pani Katarzyna Litwin – Dyrektor Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej przedstawiła 
informację stanowiącą załącznik nr 15 do protokołu. 

 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji poprosił o dokładniejsze informacje na 
temat kosztów, w tym jego bilans. 
 
Pani Katarzyna Litwin – Dyrektor Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej powiedziała 
m.in. że Spółdzielnia w 2015 r. otrzymała dotacje w wysokości 120 tys. zł. Na dzień 
dzisiejszy Spółdzielnia nie otrzymuje dotacji na rozwój działalności. Spółdzielnia 
realizuje usługi opiekuńcze zlecone przez Gminę Miasto Gdańsk. Obsługuje obszar 
CPS 3, 4 i 7. Koszty związane z realizacją zadań są rozliczane w ramach danego 
zadania. w momencie utworzenia zadania zatrudnia się pracownika. Spółdzielnia 
stara się utrzymywać powyższe stanowiska. Na koniec roku 2014 Spółdzielnia była 
zadłużona. W dniu dzisiejszym dług jest o połowę mniejszy. Spółdzielnia stara się 
by poprzez wykonywanie swoich zadań zarabiać jednocześnie środki finansowe.   
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Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji zapytał w jaki sposób Spółdzielnia 
otrzymuje od miasta zadania do realizacji. 
 
Pani Katarzyna Litwin – Dyrektor Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej poinformowała, 
że Spółdzielnia jest jednym z podmiotów, które ubiega się o zadania zlecane przez 
gminę. Zadania zlecane są w ramach konkursów, tj. usługi opiekuńcze oraz usługi 
asystenta. Zajmuje się również dystrybucją Herolda Gdańskiego. Spółdzielnia 
realizuje poprzez umowę użyczenia zadanie związane z szaletami miejskimi. 
Spółdzielnia Socjalna Sitowie podlega szczegółowej kontroli. Spółdzielnia stara się 
by podnosić swoją jakość oraz innowacyjność w wykonywaniu zadań. Wykonywane 
są badania ankietowe, stosuje się również anonimowego klienta.   
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji zwrócił uwagę na kwestię pomocy 
miasta przy rozpoczęciu działalności jednocześnie wyrażając zadowolenie z faktu, 
że Spółdzielnia stara się być samodzielnym podmiotem. Powiedział  
m.in. że przeprowadzenie konkursów, nie przetargów, może stawiać spółdzielnie  
w uprzywilejowanej sytuacji, co może być uznane za formułę pomocy ze strony 
miasta. Spółdzielnia mogłaby prawdopodobnie nie wygrywać przetargów. Podkreślił 
znaczenie Miasta Gdańska jako znaczącego podmiotu w tej kwestii. 
 
Pani Katarzyna Litwin – Dyrektor Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej powiedziała,  
że Miasto Gdańsk jest dla Spółdzielni największym i strategicznym partnerem,  
jak również Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie. Najlepiej jest to widoczne przy 
podejmowaniu na rzecz integracji społeczności lokalnej, m.in organizacja akcji 
Gdańskiej Biblioteki Mobilnej, projektu pn. Seniorze zadbaj o słoneczną jesień, 
kampanii pn. Seniorze bądź ostrożny. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zwróciła uwagę, że Gdańska 
Spółdzielnia Socjalna nie jest firmą ale spółdzielnią socjalną. Celem jej tworzenia 
było to, by nie pobierała dotacji na remonty czy oddłużenie. Spółdzielnia zawsze 
będzie bardziej współpracowała z miastem niż z podmiotami komercyjnymi. 
Zapytała o konkurs dla spółdzielni socjalnych. 
 
Pani Ewa Wołczak – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
odpowiedziała, że w przyszłorocznym budżecie zarezerwowane są środki  
w wysokości 100 tys. zł na wsparcie ekonomii społecznej. Konkurs nie został jeszcze 
ogłoszony. W trakcie rozważań jest formuła konkursu, w którym mogłyby wziąć 
udział różne podmioty. Zapewne zostanie on ogłoszony w pierwszym kwartale 
przyszłego roku.  
 
Pani Katarzyna Litwin – Dyrektor Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej powiedziała, że 
na początku bieżącego roku był ogłoszony tego typu konkurs, do którego przystąpiła 
Gdańska Spółdzielnia Socjalna. W ramach konkursu realizowane były staże, 
szkolenia dla opiekunów środowiskowych. Składając swoją ofertę do konkursu 
Spółdzielnia zobowiązała się do zatrudnienia przynajmniej 20 osób, przeszkolenia 
minimum 45 osób na opiekunów środowiskowych, zrealizuje 4 staże. Na dzień 
dzisiejszy wygląda na to, że wszystkie wskaźniki zostały zrealizowane. Dodatkowo 
stażyści znaleźli zatrudnienie w Spółdzielni. Wszystkie osoby zatrudniane  
w Spółdzielni pochodzą z obszaru wykluczenia lub zagrożonego wykluczeniem 
społecznym.  
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z NGO w Miejskim Ośrodku Pomocy Rodzinie poinformowała, że do konkursu 
przystąpiła tylko jedna spółdzielnia socjalna.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji poprosiła, by przy kolejnym 
konkursie dla spółdzielni socjalnych zachować najwyższe standardy przy podawaniu 
informacji o jego organizacji.  
 
Pani Ewa Wołczak – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
powiedziała, że informacje zostaną zamieszczone m.in. w Biuletynie Informacji 
Publicznej. 
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji powiedział m.in. że spółdzielnia 
socjalna z Gdyni upadła, ponieważ została poddana rynkowi. Zaznaczył aktywność 
Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej, aczkolwiek gdyby nie wsparcie Miasta Gdańska, 
Spółdzielnia również by upadła. Niezależnie od jej aktywności.  
 
Pani Katarzyna Litwin – Dyrektor Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej poinformowała, 
że zdaje sobie  z tego sprawę, aczkolwiek nie wie czy na pewno Spółdzielnia  
by upadła, natomiast gdyby trwali na rynku byliby małą spółdzielnią zatrudniającą 
kilkoro osób. Zaznaczyła, że na dzień dzisiejszy miasto traktuje GSS na równi  
z pozostałymi organizacjami pozarządowymi i podmiotami ekonomii społecznej.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji powiedział, że nie chce by pani 
dyrektor brała tę uwagę osobiście, gdyż jego podejście jest podmiotowe. Wyraził 
swoją opinię, że miasto powołując Gdańską Spółdzielnie Socjalną, nie pozwala jej 
upaść.  
 
Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję. 
 

 
PUNKT 13 

Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 
 
Nie było bieżących spraw, ani korespondencji, na tym posiedzenie zakończono.  
Godz. 18:00.   

 
 

Przewodnicząca  
 Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 

Rady Miasta Gdańska 

 
Beata Dunajewska 

 
 
 
 
Protokołowała: 
Karolina Mróz, Biuro Rady Miasta Gdańska 


